

社會學研究所

張晉芬 (CHANG, CHIN-FEN)

期刊論文

張晉芬，2016年3月，〈勞動法律的身分限制及改革：一個人權觀點的檢視〉，《台灣社會研究季刊》，第102期，頁75-113。

學術會議(研討會)論文

Chin-fen Chang, Nov. 2016, "Economic Inequality and Determinants of Earnings in Taiwan in the 2008 Recession", paper presented at *The 14th East Asian Sociologists' Network Conference on "Society and Sociology in East Asia in the 21st Century"*, Seoul, Korea: Chung-Ang University, 2016-11-05 ~ 2016-11-06.

Yu-Hua Chen, Chin-fen Chang, Sept. 2016, "The Intergenerational Transmission of Gender Role Attitudes in Taiwan", paper presented at *The 26th Annual Meeting of the Japan Society of Family Sociology*, Tokyo, Japan: Waseda University, 2016-09-10 ~ 2016-09-11.

Lake Lui, Chin-fen Chang, Sept. 2016, "Work-and-Family Conflicts in Taiwan: A Gender Perspective", paper presented at *台灣社會變遷基本調查第二十六次研討會*, 臺北: 台灣社會變遷基本調查計畫主辦、中央研究院社會學研究所協辦, 2016-09-02.

Lake Lui, Chin-fen Chang, May. 2016, "Work-and-Family Conflicts in Taiwan: A Gender Perspective", paper presented at *The 2016 Annual Seminar of ISA Research Committee 06 (RC-06) on "Social Change and Family Developments"*, Beijing, China: Institute of Sociology, Chinese Academy of Social Sciences, 2016-05-25 ~ 2016-05-28.

陳玉華、張晉芬，2016年1月，〈性別角色態度的代間傳承：從青少年到「轉大人」〉，發表於2016年兩岸三地華人青少年研究暨台灣青少年成長歷程研究第六次學術研討會，臺北：台灣青少年成長歷程研究計畫主辦、中央研究院社會學研究所協辦，2016-01-18 ~ 2016-01-20。

陳志柔 (CHEN, CHIH-JOU JAY)

專書(論文集)之一章

陳志柔，2016年3月，〈中国における「台商」——その政治リスク下の生存戦略（中國台商面對風險的生存策略）〉，園田茂人、蕭新煌編，《チャイナ・リスクといかに向きあうか：日韓台の企業の挑戦（如何面對中國風險：日韓台企業的挑戰）》，頁3-34，東京：東京大學出版會。

Chen, Chih-Jou Jay, Jan. 2016, "The Social Basis of Taiwan's Cross-Strait Policies, 2008–2014", editor(s): Gunter Schubert, *Taiwan and The 'China Impact': Challenges and Opportunities*, pp. 151-173, Oxford and New York: Routledge.

鄭雁馨 (CHENG, YEN-HSIN ALICE)

期刊論文

Yen-hsin Alice Cheng, Fen-Chieh Felice Wu, and Amy Adamczyk, Aug. 2016, “Changing Attitudes toward Homosexuality in Taiwan, 1995-2012”, *Chinese Sociological Review*, 48(4), 317-349. (SSCI) (IF: 1.212; SSCI ranking: 28.9%)

Yen-hsin Alice Cheng, Jun. 2016, “More Education, Fewer Divorces? Shifting Education Differentials of Divorce in Taiwan from 1975 to 2010”, *Demographic Research*, 34: 927-942. (SSCI) (IF: 1.181; SSCI ranking: 52%)

Yen-hsin Alice Cheng and Fen-Chieh Felice Wu, May. 2016, “Going It Alone and Adrift: The Socioeconomic Profile and Parental Involvement of Single-Father and Single-Mother Families in Post-Industrial Taiwan”, *Journal of Population Research*, 33, 147-172. (SCOPUS, EBSCO)

學術會議(研討會)論文

Yen-hsin Alice Cheng and Chih-lan Winnie Yang, Nov. 2016, “Continuity and Changes in Attitudes toward Marriage in Taiwan, 1985-2015”, paper presented at *Taiwan Social Change Survey 30th Anniversary Meeting*, Taipei, Taiwan: Institute of Sociology, Academia Sinica, 2016-11-03 ~ 2016-11-04.

Elke Loichinger and Yen-hsin Alice Cheng, Sept. 2016, “Female Labor Supply in Aging East Asia: Past, Present, and Future Prospects in Four Advanced Economies”, paper presented at *2016 European Population Conference*, Mainz, Germany: European Association of Population Studies, 2016-09-01 ~ 2016-09-03.

Yen-hsin Alice Cheng, Sept. 2016, “Spousal Characteristics and Divorce Risk: Gender and family changes in contemporary Taiwan, 1998-2013”, paper presented at *2016 European Population Conference*, Mainz, Germany: European Association of Population Studies, 2016-09-01 ~ 2016-09-03.

齊偉先 (CHI, WEI-HSIAN)

期刊論文

齊偉先, 2016年5月, 〈宗教與慈善的合與分：現代宗教慈善實踐的挑戰〉, 《思想》, 第30期, 頁211-228。

學術會議(研討會)論文

Yu-Ju Chang, Wei-hsian Chi, Jun. 2016, “The Development of New Physician/Nurse-Patient Relationship in the Reform of Taiwanese Health Care System”, paper presented at *23rd International Conference on Health Promoting Hospitals and Health Services*, Yale University, New Haven, U.S.A.: The International Network of Health Promoting Hospitals & Health Services, 2016-06-08 ~ 2016-06-10.

傅仰止 (FU, YANG-CHIH)

主編之專書(論文集)

Wolf, Christof, Dominique Joye, Tom Smith, Yang-chih Fu, Jul. 2016, *The SAGE Handbook of Survey Methodology*, 716 pages, London: Sage.

期刊論文

- Yi-Fan Peng, Jia-Hong Tang, Yang-chih Fu*, I-chun Fan, Maw-Kae Hor, Ta-Chien Chan*, Apr. 2016, "Analyzing Personal Happiness from Global Survey and Weather Data: A Geospatial Approach", *PLOS ONE*, 11(4): e0153638. (SCI) (IF: 3.234; SCI ranking: 15.8%)
- Yen, Tso-Jung*, Yang-chih Fu, Jing-Shiang Hwang, Mar. 2016, "Alters as Species: Predicting Personal Network Size from Contact Diaries", *SOCIAL NETWORKS*, 45, 78-88. (SSCI, Scopus) (IF: 2; SSCI ranking: 16.7%,5.6%)
- Sallaberry, Arnaud, Yang-chih Fu*, Hwai-Chung Ho, Kwan-Liu Ma, Jan. 2016, "Contact Trees: Network Visualization beyond Nodes and Edges", *PLOS ONE*, 11(1): e0146368. doi:10.1371/journal.pone.0146368. (SCI) (IF: 3.234; SCI ranking: 15.8%)
- Dávid, Beata, Éva Huszti, Ildikó Barna, Yang-chih Fu*, Jan. 2016, "Egocentric Contact Networks in Comparison: Taiwan and Hungary", *SOCIAL NETWORKS*, 44, 253-265. (SSCI, Scopus) (IF: 2; SSCI ranking: 16.7%,5.6%)

專書(論文集)之一章

- Joye, Dominique, Christof Wolf, Tom W. Smith, Yang-chih Fu, Jul. 2016, "Survey Methodology: Challenges and Principles", editor(s): Wolf, Christof, Dominique Joye, Tom W. Smith, Yang-chih Fu, *The SAGE Handbook of Survey Methodology*, pp. 3-15, London: Sage.
- Smith, Tom W., Yang-chih Fu, Jul. 2016, "The Globalization of Surveys", editor(s): Wolf, Christof, Dominique Joye, Tom W. Smith, Yang-chih Fu, *The SAGE Handbook of Survey Methodology*, pp. 680-692, London: Sage.

學術會議(研討會)論文

- Fu, Yang-chih, Ming-Yi Chang, Jul. 2016, "Drawing Network Boundaries in the Social Media Era: Gender Roles in Daily Contacts and Life Events", paper presented at *1st Conference on Social Impact of Science*, Barcelona, Spain: University of Barcelona, 2016-07-25 ~ 2016-07-29.
- Hsin-Chieh Chang, Yang-chih Fu, Jul. 2016, "Attitudes Toward Labor Migrants, Live-in Care Workers, and Skilled Migrants in a New Immigrant Destination: Does Social Contact Matter?", paper presented at *3rd ISA Forum of Sociology*, Vienna, Austria: International Sociological Association, 2016-07-10 ~ 2016-07-14.

蕭新煌 (HSIAO, HSIN-HUANG MICHAEL)

主編之專書(論文集)

- 蕭新煌、趙永佳、尹寶珊，2016年6月，《台灣與香港的青年與社會變貌》，共306頁，香港：香港中文大學香港亞太研究所。
- 園田茂人、蕭新煌，2016年3月，《チャイナ・リスクといかに向きあうか-日韓台の企業の挑戦》，共288頁，Tokyo：東京大学出版会。

期刊論文

- 許耿銘、紀駿傑、蕭新煌，2016年3月，〈氣候變遷、世代正義與永續性：概念、指標與政

策》，《臺灣經濟預測與政策》，46(2)，頁 259-285。(TSSCI)

Hsin-Huang Micheal Hsiao, May Yu-Hsin Chang and Mei-Hui Chen, 2016, "The Making of Taiwanese Cuisine since 1980s: The Rise of Minnan and Hakka Ethnic Food", *Asia Review*, 5(1), 123-138.

專書(論文集)之一章

蕭新煌，2016 年 8 月，〈建構台灣與全球的台灣研究—兼談 NATSA 的特色與貢獻〉，潘美玲、林繼文、張隆志、楊孟軒編，《跨界跨代的台灣研究--北美台灣研究學會(NATSA)二十年》，頁 15-33，高雄：巨流圖書。

蕭新煌、尹寶珊，2016 年 6 月，〈2014 學生運動與民意：台灣與香港的比較〉，蕭新煌、趙永佳、尹寶珊編，《台灣與香港的青年與社會變貌》，頁 119-159，香港：香港中文大學香港亞太研究所。

蕭新煌，2016 年 5 月，〈臺灣與東南亞客家意識的浮現〉，桃園市政府客家事務局編，《2015 桃園市乙未客家紀念活動暨國際學術研討會論文集》，頁 35-46，桃園：桃園市政府客家事務局。

園田茂人、蕭新煌，2016 年 3 月，〈中国の台頭をめぐる挑戦と応戦——企業のチャイナ・リスク認識という課題設定〉，園田茂人、蕭新煌編，《チャイナ・リスクといかに向きあうか 日韓台の企業の挑戦》，頁 i-xvii，Tokyo：東京大学出版会。

蕭新煌、園田茂人，Mar. 2016, "日韓台企業にとってのチャイナ・リスク——その比較から得られる知見", editor(s): 園田茂人、蕭新煌, *チャイナ・リスクといかに向きあうか-日韓台の企業の挑戦*, pp. 237-245, Tokyo: 東京大学出版会.

Alan Hao Yang and Hsin-Huang Michael Hsiao, 2016, "Tai-shang (Taiwan Business) in Southeast Asia: Profile and Issues", editor(s): Young-chan Kim, *Chinese Global Production Networks in ASEAN*, pp. 213-229, Switzerland: Springer.

Hsin-Hsun Huang, Hsin-Huang Michael Hsiao and Shih-Jung Hsu, 2016, "Taiwan's Land Use after World War II: An Ecological Modernization Approach", editor(s): Tsui-jung Liu and James Beattie, *Environment, Modernization and Development in East Asia: Perspectives from Environmental History*, pp. 223-250, UK: Palgrave Macmillan.

Hsin-Huang Michael Hsiao and Yu-Yuan Kuan, 2016, "The Development of Civil Society Organizations in Post-Authoritarian Taiwan", editor(s): Gunter Schubert, *Routledge Handbook of Contemporary Taiwan*, pp. 253-267, London & New York: Routledge.

蕭新煌，2016 年，〈總論：台灣向前看 向前行〉，聯經出版編，《廿年民主路 台灣向前行》，頁 15-28，臺北：聯經出版公司。

學術書評

Hsin-Huang Michael Hsiao, Apr. 2016, "The Historical Construction of Southeast Asian Studies: Korea and Beyond", *Southeast Asian Studies*, 5(1), 157-160.

蕭阿勤 (HSIAU, A-CHIN)

專書、論文集

蕭阿勤，小笠原淳譯，accepted，《現實へ回帰する世代——1970年代台湾文化政治論》，日本東京：東方書店。

主編之專書(論文集)

蕭阿勤、汪宏倫，2016年4月，《族群、民族與現代國家：經驗與理論的反思》，共466頁，臺北：中央研究院社會學研究所。

專書(論文集)之一章

蕭阿勤，2016年4月，〈導言：族群化、國族化的政治、文化與情感〉，蕭阿勤、汪宏倫編，《族群、民族與現代國家：經驗與理論的反思》，頁1-21，臺北：中央研究院社會學研究所。

蕭阿勤，2016年4月，〈流亡與時間，敘事認同與知識建構：重探龍冠海與「中國現代化」的社會科學研究〉，蕭阿勤、汪宏倫編，《族群、民族與現代國家：經驗與理論的反思》，頁117-179，臺北：中央研究院社會學研究所。

學術會議(研討會)論文

A-chin Hsiau, Mar. 2016, "Defending Diaoyutai Islands: Territorial Dispute, National Trauma, and Generation in Taiwan", paper presented at *BORDER STUDIES DOWN UNDER: Workshop on Borders and Non-state/Sub-state Actors*, The Victoria University of Wellington, New Zealand: The Victoria University of Wellington and Association for Borderlands Studies (ABS), 2016-03-07 ~ 2016-03-08.

謝斐宇 (HSIEH, MICHELLE FEI-YU)

專書(論文集)之一章

Michelle F. Hsieh, Jan. 2016, "Embedding the economy: Taiwan's state and export-led development", editor(s): Yin-Wah Chu, *Asian Developmental State: Re-examinations and New Departures*, pp. 73-95, New York: Palgrave Macmillan.

彭保羅 (JOBIN, PAUL, ETIENNE, MARIN)

專書(論文集)之一章

Kim Fortun, Scott Knowles, Vivian Choi, Paul Jobin, Miwao Matsumoto, Pedro de la Torre, Max Liboiron and Luis Felipe Rosado Murillo, accepted, "Researching Disaster from an STS Perspective", editor(s): Ulrike Felt, Rayvon Fouché, Clark Miller, Laurel Smith-Doerr, Forthcoming, *The Handbook of Science and Technology Studies (4th edition)*, Cambridge: MIT Press.

學術會議(研討會)論文

Paul Jobin Panel Organizer & Chair, Jun. 2016, "Managing Harm in East Asia: Regulation or Class Action? (Panel)", paper presented at *AAS-in-Asia 2016 "Horizons of Hope."*, Kyoto: The Association for Asian Studies, 2016-06-25.

Paul Jobin, Rodolfo Hernandez,, Jun. 2016, "The Regulation of Air Pollution Challenged by Citizens in China vs. Class Action in Taiwan", paper presented at AAS-in-Asia 2016 "Horizons of Hope.", Kyoto: The Association for Asian Studies, 2016-06-25.

Paul Jobin, Hsin-hsing Chen, Yi-ping Lin, Mar. 2016, "RCA Former Workers and the Power of Diversity in a Class Action", paper presented at "Thirteenth Annual Conference of the European Association of Taiwan Studies (EATS) "Powerful and Powerless,"", Prague: European Association of Taiwan Studies (EATS), 2016-03-31 ~ 2016-04-01.

李宗榮 (LEE, ZONG-RONG)

期刊論文

李宗榮，2016年6月，〈企業權力與民主：台灣企業集團2008年立委選舉的政治獻金分析〉，《台灣社會學》31期，頁99-139。(TSSCI)

林宗弘 (LIN, THUNG-HONG)

期刊論文

李双龍、林宗弘，accepted，〈日本帝國主義殖民統治下的台灣地區階級分析〉，《社会》，36(4)，頁186-211。(CSSCI)

Thung-hong Lin*, Yi-ling Lin, Wei-ling Tseng, Jan. 2016, "Manufacturing Suicide: The Politics of a World Factory", *Chinese Sociological Review*, 48(1):1-32. (SSCI) (IF: 1.212; SSCI ranking: 28.9%)

專書(論文集)之一章

林宗弘、李宗義*，2016年8月，〈災難風險循環：莫拉克風災的災害潛勢、脆弱性與韌性〉，周桂田編，《永續與綠色治理新論》，頁43-86，臺北市：台灣大學風險研究中心。

林宗弘，2016年6月，〈台灣社會公平：二十年新自由主義經濟的社會後果及其解方〉，蕭新煌等編，《二十年民主路台灣向前行》，頁169-189，臺北市：聯經出版社。

林宗弘，2016年6月，〈革命前夕：台灣與香港民眾對中國效應與政府評價的比較〉，蕭新煌、趙永佳、尹寶珊編，《台灣與香港的青年與社會變貌》，頁77-117，香港：香港中文大學香港亞太研究所。

Thung-Hong Lin, Jan. 2016, "Cross-strait trade and class cleavages in Taiwan", editor(s): Gunter Schubert, *Taiwan and the 'China Impact': Challenges and Opportunities*, pp. 174-195, London and New York: Routledge.

湯志傑 (TANG, CHIH-CHIEH)

專書(論文集)之一章

湯志傑，2016年5月，〈現代性的實驗室：從多元現代性的觀點詮釋臺灣在世界史中的意義的嘗試〉，史書美、梅家玲、廖朝陽、陳東升編，《知識台灣：台灣理論的可能性》，頁

95-140，臺北：麥田。

吳鴻昌、林峰燦、湯志傑，2016年3月，〈冷戰結構視野下的太陽花〉，王秀幸、吳叡人編，
《照破：太陽花運動的振幅、縱深與視域》，頁75-114，臺北：左岸。

學術會議(研討會)論文

Chih-Chieh Tang, Jul. 2016, "Taiwan as Laboratory of Modernity: A Preliminary View from the
Perspective of Multiple Modernities", paper presented at *Third ISA Forum of Sociology*, Vienna,
Austria: International Sociological Association, 2016-07-10 ~ 2016-07-14.

蔡友月 (TSAI, YU-YUEH)

期刊論文

蔡友月、李宛儒，accepted，〈想像未來：台灣人體生物資料庫、基因利基與國族建構〉，
《台灣社會學》，32期，頁109-169。(TSSCI)

專書(論文集)之一章

蔡友月，2016年6月，〈醫療社會學〉，邱清華編，《公共衛生學》，頁521-534，臺北：華
杏。

蔡友月，2016年4月，〈基因科學與認同政治：原住民DNA、台灣人起源與生物多元文化主
義的興起〉，蕭阿勤、汪宏倫編，《族群、民族與現代國家：經驗與理論的反思》，頁
315-370，臺北：中央研究院社會學研究所。

學術會議(研討會)論文

Tsai, Yu-Yueh, Aug. 2016, "Imagining a Genetic Community of the Future: The Establishment of the
Taiwan Biobank and National Identity", paper presented at *Annual Conference in Society for
Social Studies of Science (4S) and (EASST)*, Barcelona, Spain: Society of Social Studies of
Science (4S) and (EASST), 2016-08-31 ~ 2016-09-03.

蔡淑鈴 (TSAI, SHU-LING)

期刊論文

Michael L. Smith, Shu-Ling Tsai, Petr Mateju, and Min-Hsiung Huang, May. 2016, "Educational
Expansion and Inequality in Taiwan and the Czech Republic", *Comparative Education Review*,
60 (2), 339-374. (SSCI)

學術會議(研討會)論文

Tsai, Shu-Ling, Michael L. Smith, and Robert M. Hauser, Aug. 2016, "Gender Differences in Student
Academic Performance: Taiwan in Comparative Perspective", paper presented at *the 2016
Summer Meeting of ISA-RC28 (Research Committee on Social Stratification and Mobility of the
International Sociological Association)*, Bern, Switzerland: University of Bern, 2016-08-29 ~
2016-08-31.

王甫昌 (WANG, FU-CHANG)

專書(論文集)之一章

Fu-chang Wang, accepted, "Studies on Taiwan's Ethnic Relations: The State of the Field", editor(s): Michael Hsin-Huang Hsiao and Dafydd Fell, *The State of Field in Taiwan Studies 2015*.

王甫昌, 2016年4月, 〈由「地域意識」到「族群意識」: 論台灣外省人族群意識之內涵與緣起, 1970~1989〉, 蕭阿勤、汪宏倫編, 《族群、民族與現代國家: 經驗與理論的反省》, 頁181-256, 臺北: 中央研究院社會學研究所。

Fu-chang Wang, Jan. 2016, "Taiwan", editor(s): John Stone, Rutledge M. Dennis, Polly S. Rizova, Anthony D. Smith and Xiaoshuo Hou, *The Wiley Blackwell Encyclopedia of Race, Ethnicity and Nationalism*, pp. 2041-2043, Chichester, West Sussex, UK: John Wiley & Sons.

汪宏倫 (WANG, HORNG-LUEN)

主編之專書(論文集)

蕭阿勤、汪宏倫, 2016年4月, 《族群、民族與現代國家: 經驗與理論的反思》(*Ethnicity, Nation, and the Modern State: Rethinking Theory and Experience in Taiwan and China*), 共466頁, 臺北市: 中央研究院社會學研究所。

期刊論文

汪宏倫, 2016年6月, 〈戰爭與社會: 對「二戰結束七十週年」的觀察與反思〉, 《國史研究通訊》, 123-133。

專書(論文集)之一章

汪宏倫, 2016年6月, 〈走出認同困境, 重建共同體論述〉, 聯經出版公司編, 《廿年民主路, 台灣向前行》, 頁85-107, 臺北: 聯經。

汪宏倫, 2016年4月, 〈對「族群、民族與現代國家」的省思〉, 蕭阿勤、汪宏倫編, 《族群、民族與現代國家: 經驗與理論的反思》, 頁437-452, 臺北市: 中央研究院社會學研究所。

汪宏倫, 2016年4月, 〈理解當代中國民族主義: 制度、情感結構與認識框架〉, 蕭阿勤、汪宏倫編, 《族群、民族與現代國家: 經驗與理論的反思》, 頁371-436, 臺北市: 中央研究院社會學研究所。

黃庭康 (WONG, TING-HONG)

期刊論文

黃庭康, 2016年9月, 〈重探伯恩斯坦的教育機制理論: 以新加坡華文中學的國家改革考試為例〉, 《教育研究集刊》, 第62輯第3期, 頁73-104。

Ting-Hong Wong, May. 2016, "College Admissions, International Competition, and the Cold War in Asia: The Case of Overseas Chinese Students in Taiwan in the 1950s", *HISTORY OF EDUCATION QUARTERLY*, 56(2), 331-357.

專書(論文集)之一章

Ting-Hong Wong, accepted, "Historicizing Hegemonies: Chinese School Policies in Postwar Singapore and Hong Kong", editor(s): Moo-Sung Lee, Yun-Kyung Cha, Seung-Whan Ham, *Handbook of Multicultural Education in Asia Pacific*, New York: Routledge.

Ting-Hong Wong, accepted, "State Refomed Examinations of Chinese Middle Schools in Singapore from the Late 1950s to the Mid 1960s", editor(s): Jason Eng Thye Tan, Aaron Soon Lee Koh, *Critical Studies in Singapore Education*, New York: Routledge.

Ting-Hong Wong, accepted, "Unintended Hegemonic Effects: Institutional Incorporation of Chinese Schools in Postwar Hong Kong", editor(s): Leonel Lim, Michael W. Apple, *The Strong State and Curriculum Reform: Assessing the Possibilities and Limitations of Educational Change in Asia*, New York: Routledge.

吳齊殷 (WU, CHYI-IN)

期刊論文

Chuang SY, Pan WH, Chang HY, Wu CI, Chen CY, Hsu CC, Jun. 2016, "Protective Effect of Calcium Channel Blockers Against Frailty in Older Adults with Hypertension", *J Am Geriatr Soc*, 64(6):1356-8. (SCI, SSCI) (IF: 4.572; SCI ranking: 12%; SSCI ranking: 6.3%)

專書(論文集)之一章

吳齊殷、楊寤，2016年6月，〈相遇無遠近，「網路」尚為鄰：網路使用行為與社會信任〉，蕭新煌、趙永嘉、尹寶珊主編，《台灣與香港的青年與社會變貌》，頁249-266，香港：香港中文大學。

學術會議(研討會)論文

Chyi-In Wu, Hsieh-Hua Yang, Jun. 2016, "Evolution Model of Friendship Network and Bully/Victim for Adolescence", paper presented at *2016 The 4th International Conference on Information Technology and Science*, Tokyo, Japan: Tokyo University of Science, 2016-06-17 ~ 2016-06-19.

吳乃德 (WU, NAI-TEH)

學術會議(研討會)論文

吳乃德，2016年5月，〈熱情與利益：政黨認同與選舉〉，發表於政黨輪替與臺灣政治新局研討會，臺北：中國文化大學政治學系，2016-05-10。

吳介民 (WU, JIEH-MIN)

專書(論文集)之一章

Wu Jieh-min, Jun. 2016, "The China Factor in Taiwan: Impact and Response", editor(s): Gunter Schubert, *Handbook of Modern Taiwan Politics and Society*, pp. 425-445, New York, NY: Routledge.

吳介民、廖美，2016年3月，〈佔領，打破命定論〉，林秀幸、吳叡人主編，《照破：太陽花運動的振幅、縱深和視域》，頁117-163，臺北：左岸文化。

吳介民，Mar. 2016, “政治ゲームとしてのビジネス—台湾企業の政治的役割をめぐって”(作為政治競賽的商業活動：台商的政治角色 (Business as Political Game: On Political Roles of Taiwanese Firms)), editor(s): 園田茂人、蕭新煌, *チャイナ・リスクといかに向きあうか—日韓台の企業の挑戦* (《怎麼面對中國風險：台日韓企業的挑戰》), pp. 35-74, 東京: 東京大學出版會。

學術會議(研討會)論文

吳介民、廖美，2016年6月，〈「九二共識」的生成與民意支持的變動〉，發表於「新民意與新政局：台灣民意與兩岸關係」國際研討會，臺北：政治大學，2016-06-03。

Wu Jieh-min, Apr. 2016, “Notes on the Tensions between Taiwanese Nationalism and Chinese Irredentism”, paper presented at *Conceptions of the Nation-state: China, Taiwan, Hong Kong*, Paris: EHESS, 2016-04-27.

楊文山 (YANG, WEN-SHAN)

期刊論文

Hao Dong, Matteo Manfredini, Satomi Kurosu, Wenshan Yang, James Z. Lee, Oct. 2016, “Kin and birth order effects on male child mortality: three East Asian populations, 1716-1945”, *EVOLUTION AND HUMAN BEHAVIOR*, 36. (SCI, SSCI) (IF: 3.13; SCI ranking: 33.3%; SSCI ranking: 21.4%, 7.7%)

伊慶春 (YI, CHIN-CHUN)

期刊論文

Fan, Gang-Hua and Chin-Chun Yi, accepted, “Taiwanese Adolescents’ Developmental Trajectory of Self-Esteem: Effects of Family and School Context”, *台灣社會學刊*. (TSSCI)

Lin, Wen-Hsu and Chin-Chun Yi, Jul. 2016, “Family and school strains and their effects on adolescent deviance: A mediating study”, *YOUTH & SOCIETY*, 48, 496-520. (SSCI) (IF: 1.722; SSCI ranking: 12.2%, 16.8%, 11.3%)

Lin, Wen-Hsu and Chin-Chun Yi, Feb. 2016, “Educational Tracking and Juvenile Deviance in Taiwan: Direct Effect, Indirect Effect, or Both”, *INTERNATIONAL JOURNAL OF OFFENDER THERAPY AND COMPARATIVE CRIMINOLOGY*, 60, 326-348. (SSCI) (IF: 1.014; SSCI ranking: 43.6%, 56.6%)

專書(論文集)之一章

陳玉華、伊慶春，2016年7月，〈台灣民眾對婚姻移民的社會態度〉，蕭新煌、趙永佳、尹寶珊主編，《台灣與香港的青年與社會變貌》，頁223-247，香港：香港中文大學亞太研究所。

學術會議(研討會)論文

- 伊慶春，2016年12月，〈台灣青少年成長歷程: Phase I, Phase II, and Spouse Surveys〉，發表於2016 Taiwan Youth Project Conference: Moving into Adulthood，臺北：中央研究院社會科學所，2016-12-02 ~ 2016-12-03。
- 林文旭、伊慶春，Dec. 2016, “影響年輕成年人進入婚姻之初探: 結婚意願與生命歷程之因素”，paper presented at *2016 Taiwan Youth Project Conference: Moving into Adulthood*, 臺北：中央研究院社會科學所, 2016-12-02 ~ 2016-12-03.
- 伊慶春、林庭萱、潘思伶、石易平、章英華、周玉慧、吳齊殷，Dec. 2016, “質化報告: 已婚年輕夫妻深入訪談之初步分析”，paper presented at *2016 Taiwan Youth Project Conference: Moving into Adulthood*, 臺北：中央研究院社會科學所, 2016-12-02 ~ 2016-12-03.
- Lin, Wen-Shu and Chin-Chun Yi, Jul. 2016, “Early Family and School Negative Experience and Later Life Development: A Prospective Study”, paper presented at *The 3rd ISA Forum of Sociology on “The Futures We Want: Global Sociology and the Struggles for a Better World*, University of Vienna, Austria: International Sociological Association, 2016-07-10 ~ 2016-07-14.
- Chen, Yu-Hua and Chin-Chun Yi, Jun. 2016, “Trends in the Marriage Immigration in Taiwan: Comparing the 2003 and 2013 Survey on Immigrants’ Demographic Profile and Fertility Behaviors”, paper presented at *Migration Patterns in Asia*, Hong Kong, China: Dept. of Sociology, Hong Kong Chinese University, 2016-06-19 ~ 2016-06-22.
- Lin, Wen-Hsu and Chin-Chun Yi, May. 2016, “Family Environment, Pubertal Timing and Adolescent Sexuality: An Analysis from Taiwan Youth Project”, paper presented at *CASS and RC06 Joint Conference on Social Change and Family Developments*, Beijing, China: Institute of Sociology, CASS, Beijing., 2016-05-25 ~ 2016-05-28.
- Huang, Fung-Mey, Jen-Che Liao and Chin-Chun Yi, Jan. 2016, “Educational Tracking, In-School Work and Educational Achievement”, paper presented at *The 6th Conference of Taiwan Youth Project*, Taipei, Taiwan: Institute of Sociology, Academia Sinica, 2016-01-18 ~ 2016-01-20.
- Bernhard Nauck, Nicolai Groepler, Chin-Chun Yi, Jan. 2016, “Leaveing the Parental Home: A Comparison Between the United States, Taiwan and Germany”, paper presented at *The 6th Conference of Taiwan Youth Project*, Taipei, Taiwan: Institute of Sociology, Academia Sinica, 2016-01-18 ~ 2016-01-20.
- 劉家樺、伊慶春，2016年1月，〈青少年性行為經驗對其教育成就的影響：以 TYP 為例〉，發表於2016 兩岸三地華人青少年研究暨台灣青少年成長歷程研究第六次學術研討會，臺北：中研院社會所，2016-01-18 ~ 2016-01-20。